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Szent-Györgyi professzor 
előadása az Egyetembarátok 

Egyesületének orvosi szakáié-
i n uj biokémiai vizsgalatairól 

(A Delmagyarország munkatársától) Szerdán 
aéiutáu nagj érdeklődéssel kisért szakülést tar-
tott ai Egyetembarátok Egyesületének orvos-
természeti adományi szakosztaiya. A bőrgyógyá-
szati klinika előadótermét teljesen megtöltötte az 
orvosokból és szakemberekből álló hallgatóság, 
amely nagy figyelemmel kisérte azt a tudományos 
beszámolót, amelyet «lr. S z e n t - G y ö r g y i Ál-
lvert, Nobel-díjas tudósunk tartott legújabb, illet-
ve intézetében evek óta folyó uj kutatásokról, 
ímelyok most egyik jelentős állomásához érkez-
tek eh Szent-Györgyi professzor előadásálban vá-
zolta, hogy nem tartja lehetetlennek, hogy as nj 
vizsgálatok leleletet adnak eddig ismeretlen kér-
désekre. Ugyancsak nagy érdeklődéssel kis érte a 
szakülés dr. T r ó j á n Emil tanár előadását * 
gyermekklinikán folytatott vizsgálatokról. 

Dr. P u r j e s z Béla professzor nyitotta meg 
a szaküiést, majd S z e n t - G y ö r g y i Albert lé-
pett az előadói asztalhoz és >Az energetika eonti-
múlás elmélete* cimen tartotta meg előadását. 
Bevezetőben vázolta, hogy az atomot az irodalom 
ma ugy fogja fel, mint a mag kórüli elektronok 
rendszerét. Vázolta a kémiai reakciók szerepét, 
majd a »vegyérték elektronok* jelentőségének is-
mertetéséből utalt arra, hogy hogyan képződnek 
a molekulák. A molekulák nem birnak tetszőle-
ges energiamennyiséggel, ennek során szemléltető 
geometriai ábrákon mutatta be az elektronok moz-
gását Eddig az ebből levont felfogás uralta a 
biokémiai gondolkodást — mondotta , de az 
utolsó évek vizsgálatai kimutatták, ha egy nagy-
számú atom nagyszámban helyezkedik el a tér-
ben, akkor az energia vonalait zavarni kezdik és 
összefolynak. Ha egy ujabb energiát adnak az 
elektronnak — folytatta fejtegetéseit az ki fog 
repülni egy felsőbb pályára, oda, ahol az elektron 
szabadon mozoghat Ebből a felismerésből fontos 
uj tény következik: az elektron szabadon kering 
» pályán és más helyen fog energiát végezni. Ez 
». felismerés nagyjelentőségű, mert az anyagnik 
egészen nj sajátságot ad, 

— Fel kell tenni ezután a kérdést: vájjon eh-
hez hasonló állapotok találhatók-e az élő szer-
vezetben? Ha igy van, ez a tény uj problémákat 
tár fel. Ebben az esetben ugyanis a biokémiának 
sgy nj fejezete kezdődhetik majd meg. Tgrmésze-
tesea ez a kérdés nem oldódik meg egyetlen kí-
sérlettel, esak évtizedek alatt felmerülő megfigye-
lések ntán. Végleges megoldás tehát most nem 
várható, de el kell indulnunk az anyaggyűjtés 
területére. Ez a munka már megindult és fontos 
lépéssel kapcsolódik a biokémia alapvető kérdé-
séhez. 

A fotószintézis problémáit vázolta ezután, 
majd megállapította, hogy »z egész élő világ 
energiaforrását a szénhidrátokból kapja, ismer-
tette az ezt a kérdést megvilágító uj vizsgálato-
kat. majd a lejérjék molekuláinak kérdésére tőrt 
át A probléma itt az — mondotta —, hogy nincs-e 
ezeknek a nagy komplexumoknak közös energla-
nivója? Ebben az Irányban intézetében L a k y 
Kálmán végez méréseket és máris jelentős meg-
figyeléseket észlelt Ezek a vizsgálatok is azt iga-
zolják, hogy egy molekulán belül közös, energia-
nívók alakulnak ki. Vázolta ezután Szent-Györgyi 
professzor másik két munkatársának: B a n g h á -
n a k és G e r e n d á s n a k intézetében folytatott 
vizsgálatait, majd azt a megállapítást vonta le, 
bogy a megfigyelések szerint közős euorgianlvók 
tlakulnak ki esetleg az egész sejtre kiterjedően. 

— A biokémikus előtt most az a kérdés me-
«il fel, B»gy szerepe van-e ennek a megállapí-
tásnak a sejt életében. A kérdés még egészen uj 
és még hiányzik a bizonyító erő, de az irodalom 
állása rendkívül biztató, 

— Huss éven át folytatott saját vizsgálataim 
•órán — mondotta a továbbiakban Szent-Györgyi 
professzor — itt-ott eljutottam bizonyos apró 
eredraénvekbez, de a lénvoge8 kérdésre sohasJtn 
tudtam választ adni. Ha ezeket a kérdéseket most 
ajra előveszem, lehetőségek nvilnak a megoldás 
(elé. Ezeknek a kérdéseknek vizsgálata pedig 
alapvető fontosságú 

Azokról a vizsgálatokról beszélt a továbbiak 
öan amelyek az Í20ni energetikájára vonatkoz-
nak és összekapcsolódnak a legfőbb kérdéssel, az 
•otidációk rendkívül bonyolult problémájával. A 
másik fontos kérdés, amelyre eddig nem tudott 
feleletet adni: mtért van az, hogy az oxidációk 
mechanizmusához tartozó fermentek élesen kél 
ssoportra oszlanak - maid fejtegetéseit igy foly-
tatta 

— Ha 42 ember igabau beíemélyetí a bioké-
miába, akkor ezek a kérdések szinte megdöbben-
tik, mert ezeknek nagy principiális jelentőségük-
nek kell lenhiök a természetben. Ha az uj vizsgá-
latok erre feleletet adnak, alapvető kérdéseket 
tudunk majd megmagyarázni. Az egész biokémia 
ma szinte rendkivül bizarr benyomást tesz, rend-
kívül nagy sikere van, fantasztikus reakciókat tn-
dunk képezni, de, hogy a biokémikus hogyan csi-
nálta ezeket a reakciókat, szégyenkezve kell be-
vallania, bogy egy igazi életjelenséget a maga 
teljes mélységében uem tud megmagyarázni. Nem 
tartom kizártnak — fejezte be nagy figyelemmel 
kisért fejtegetéseit Szent-Györgyi Albert —, hogy 
a közös energia ni vónak az ismerete talán magya-
rázatot fog adni. Ezért tartottam szükségesnek 
ezeket a kérdésekel ismertetni. 

A sokáig tartó tapssal fogadotl nagyjelentő-

ségű íejtegetesek után dr. T r ó j á n Emil teríotta 
meg előadását --Tapasztalatok a veleszületett esi-
pőficam Bauer-féle kezelésében* cimmel. Vázol-
ta azokat a megfigyeléseket és uj kezelési, gyó-
gyítási módszerekel, amelyeket a szegedi gyer-
mekklinikán végeztek igen biztató megismerések-
kel és gyógyászati eredményekkel. Többek kő-
zött a veleszületett csipöficamok kellő időben 
történő felismerése érdekében a gyermekklinika 
konziliárusa a szegedi nőgyógyászati klinikán eb-
ből a szempontból is megvizsgálja az újszülötte-
ket. Tróján tanár nagy érdeklődéssel kisért fejte-
getéseit azokkal a vetített képekkel illusztrál!* 
amelyeket a gyermekklinikán folyó ujrendszerü 
eljárások során készítettek. Az előadást meleg 
tapsokkal fogadta a nagyszámú közönség, az elő-
adóknak dr. F ü r j e s z Béla professzor mondo t t 
köszönetet. 

300 vagon papeiHaievmés vávhaió 
Szegeden 

A muli év októberétől februárig 102 vagon paprikái minő* 
siiettek Ssegeden 

(A Délmaggatország, munkatársától) A sze-
gedi paprikafront megélénkült, lázasan dol-
goznak a kikészítői üzemekben, ragst folyik a 
múlt esztendei paprikatermés feldolgozása. 
Találgatják szakkörökben, hogy mekkora lesz 
a szegedvidéki paprikatermés és menuyi-
jut majd ebből a külföldre. Az elmúlt gazda-
sági évi nem kedvezett a paprikának sem, at-
tól tartottak a paprikások körében, hogy ki-
csiny lesz a termés, de az utolsó őszi hetek na-
gyon sokat segítettek a paprikán. A termés-
kilátások egyszeriben megjavultak és most 
már előrelátható, hogy a legutóbbi paprika-
termés kielégítő lesz. Pefcs/.e a pontos szám-
szerű eredmény csakis akkor állapítható meg, 
ha az utolsó paprikafűz ért is feldolgozzák és 
zsákba kerül a minősített paprika: a piros 
arany, ahögy azt Alsóvároson, a szegedi pap-
rika hazájában nevezik találóan. 

Nemcsak a paprikakikészítő műhelyekben 
dolgoznak nagy forgalommal , hanem a sze-
gedi Paprikakísérleti Állomás laboratóriumá-
ban is nagy mostanában a forgalom. Az el-
múlt négy bc>iap alatt óriási mennyiségű pap-
rikát szállítottak el ide, minősítés végett. Itt 
osztályqzzák, hogy a paprikának milyen lesz 
a fajtája: ösemege, édesnemes, felédes, rózsa, 
vagy erős és még külön szortírozzák' a esipő-
ségmentes paprikát is. 1940 október 1-től, 1941 
január 31-ig összesen 102 vagon paprikát minő-
sitett a szegedi állomás. A megelőző évben 
ugyanezen négy hónap alatt ezzel szemben 85 
vagon szegedi paprikát minősítettek, tehát az 
idén már 27 vagonnál több került minősítésre. 

A szegedi paprikatermósről és a minősí-
tésről egyébként ezeket mündotta nekünk Sza-
nyi István, kísérletüggi igazgató, a szegedi 
vegykíscrleti és paprikakísérleti állomás ve-
zetője: 

- A négyhónapí minősítés eredményéből 
arra lehet következtetni, hogy mintegy 300 va-
gon lesz a szegedi parikatef.més. A papri-
kák általában szépek, ez kitűnik a minőség-
Ssztályozásánál is. A leminősített 102 vagon 
paprika 80 százaléka Csemege és édesnemes 
fajta, tehát a legjobb paprika. Ezt már a be-
szolgáltatási jutalommal értük el. 

— Az exportkilátások is igen jók Német-
ország az idén 260 vagon paprikát vesz át tő-
lünk és ennek nagyobbik része Szegedre esik. 
Olaszország is érdeklődik a paprikánk iránt 
és valószínű, bogy rövidesen már az északi or-
szágokba is viszünk ki paprikát. Emelkedett 
a bel«ő paprikafogyasztás Is, Erdéllyel együtt 

Amíg Oh alszik 
» Darmol dolgozik. Éjjeli nyugalmát nam 
zavarja á s mágia estétől reggelre jő* 
és biztosan hat Fájdalom nélkül hajt 
könnyű és teljas Orülejt idéz »to. Ezer' 
kellemes hatású 
hashajtőszer • 
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már 28Ü vagonra tehető a paprikafogyasztás* 
sunk. 

A ..piros arany" jövője biztosítva van . • 

Jelentkeznek 
a Magyar CsaládoH Országos 
Egyesülete szegedi károsultjai 

(A Délmagyarország munkatárától) A sz®' 
gedi rendőrség bűnügyi osztályára szerdán be-
futottak az első feljelentések a „Magyar Csa-
ládok Országos Egyesülete", illetve az egyesü-
let szociális alosztályának a vezetője Singer 
Dezső biztosítási ügynök és társai ellen. Amiö* 
ismeretes a budapesti rendőrség a belügymi-
niszter intézkedésére hétfőn betiltotta a „hí* 
gyar Családok Országos Egyesülete" tSvább.' 
működését, a szociális alosztály két v e z e t ő j e 1 

Singer Dezsőt és Dtenes Júliát csalás, sik-
kasztás ós megvesztegetés kísérlete címén 1®' 
tartóztatta, a többi tisztviselőt, Csiki Jenőt é« 
Csiki Lászlót, akik Singer ftai voltak, mint * 
közéletre káros egyéneket internálta. 

Az MCsOE. feloszlatására, illetve a letar-
tóztatásokra hetekig tartó vizsgálat ©rednte' 
nyeképpen került sor. Kiderült ugyanis, bogf 
az egyesület kebelén belül dolgozó szociális 
.osztály a visszaélések sorozatát követte el. \ 
a szociális alosztály évekkel ezelőtt alakult ®9 

az volt a célkitűzése, hogy a tagok házasság' 
születés és elhalálozás esetére biztosítások9 

kötnek s amennyiben a házasságkötés, szül® 
tés vagy halálozás bekövetkezik, néhány®9*' 
pengőt kapnak a szociális alosztálytól. Enö® 
a fejében a tagok minden hónapban 60 fitt 
tagdíjat fizettek. Eleinte Singer és a szőr-iá^ 
alosztályon működő tisztviselők, Dienes ^ 
Csiki Jenő, Csiki László a biztosítási díjak9 

kifizették, később az elmúlt években 
már egyetlen biztosítottnak sem folyósított^ 
segélyt. A' MCsOE vidéken. így Szegeden _ 
számtalan tagot szerzett a szociális a l o & í ^j. 
számára. Most, hogy kiderült: a szociális 
osztály nem volt más, mint egy e s a l a s ö k r a ^ 
megszervezett bűnszövetkezet. Singer és ? 

sainat viselt dolgai napvilágra kerültek*^., 
szociális alosztály szegedi és szegedkör 
tagjai egymásután tettek feljelentést » v e

 t 

őrségen. A feljelentők valósággal ellepték 
rendőrség folyosóját, hogy panaszukat n1

 f 

tegyék az ügyeletes rendőrtisztnél. Szerda 0 

következők jelentették fel Singért és 
Nemes Anna, aki 20 pengő tagdíjat, P a p tf-
Hanna pedig 25 pengő tagdíjat. Sánta 
né ugyancsak 25 pengő tagdíjat. Vörös • 
nó 30 pengő tagdíjat. Pataki Sándorné u g ^ 
esak 30 pengő tagdíjat fizetett be ed«H£ „ gy-
eiéiig alosztályhoz, valameunyien 200 
gélyben részesültek volna, ha a hásM>*s 

vagy születés bekövetkezik. 


